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astupitelé Ústeckého kraje podpořili
průchod dálnice D8 Českým středo-

hořím povrchovou variantou se dvěma
krátkými tunely a jedním mostem. Vyjád-
řili tak nesouhlas s projednáváním varian-
ty  nabízené některými ekologickými sdru-
ženími, která navrhovala svedení 3,35 km
dálnice do tunelu Kubačka. Rozhodnutí
krajského zastupitelstva označil hejtman
Jiří Šulc za jedno z nejobtížnějších, které
kdy bylo krajskou samosprávou přijímáno. 

Hlasování o budoucí podobě dálnice,
zasahující do jedné z nejcennějších přírod-
ních lokalit nejen našeho kraje, předcházela
celokrajská diskuse, v níž své argumenty
nabízeli zastánci výstavby tunelu Kubačka
i jejich odpůrci. Názory obou skupin nako-
nec shrnuly dvě konkurenční petiční výzvy
a archy s podpisy byly krajským zastupite-
lům předány před jejich jednáním. Ukázalo
se, že přibližně 6000 obyvatel České repub-
liky by výstavbu rekordního silničního tune-
lu nabízenou ekology podpořilo. Oproti to-
mu 13 799 občanů, až na výjimky obyvatel
kraje podepsaných pod výzvou starostů „NE
dalším průtahům stavby dálnice D8, NE vý-
stavbě tunelu Kubačka“, vyjádřila souhlas
s co nejrychlejší dostavbou dálnice a tunel
Kubačka, který by dokončení dálnice oddálil
o několik let a stavbu prodražil o miliardy
korun, odmítla. „Na jeden podpis souhlasící
s tunelem Kubačka připadá 22 podpisů
těch, kteří tunel odmítají. Vnímám jako velmi
důležité, že se nejedná o podpisy známých
osobností, ale obyvatel, jichž se stavba týká.
Pro mě je podpis jedné babičky z Velemína
daleko cennější než podpis deseti pražských
celebrit, ,“ sdělil v diskusi občanů v průběhu
zastupitelstva výkonný ředitel Severočeské-
ho sdružení obcí SESO Pavel Tošovský. 

O stanovisko krajského zastupitelstva k va-
riantě dostavby dálnice požádal na prosin-
cové schůzce stavitelů dálnice a jejich od-
půrců náměstek Ministerstva dopravy ČR Jiří
Kubínek. Uvedl, že jen nejvyšší orgán krajské
samosprávy může deklarovat svou vůli ke
zrušení už platného územního rozhodnutí,
změně územních plánů a k zahájení projed-
návání nového vedení dálnice Českým stře-
dohořím tunelem, který někteří ekologové
požadují. Náměstek Kubínek zdůraznil, že
pokud se krajští zastupitelé k variantě nabí-
zené ekology přikloní, ministerstvo bude
tuto vůli občanů kraje respektovat a nové

územní řízení s tunelem Kubačka bude za-
hájeno. Krajští zastupitelé svůj názor projevi-
li 9. března 2005 a vyslovili názor, že do-
stavba dálnice může proběhnout ve varian-
tě, která už územní rozhodnutí má, podpo-
řil ji ministr životního prostředí a spěje k vy-
dání stavebního povolení. 

Tomuto hlasování ale předcházela velmi
široká diskuse, v níž před auditorium včetně
zástupců SESO předstoupilo celkem šest-
náct řečníků. Svůj názor přišli vyjádřit staro-
stové obcí ležících v blízkosti silnice E55,
představitelé několika ekologických sdružení
a další občané. První vystupující byla sta-

rostka Dubí Ilona Smítková, která upozorni-
la na neúnosnou dopravní situaci v obcích
a městech ležících na silnici E55 a vyzvala
zastupitele k podpoře výstavby takové vari-
anty dálnice, která by její dokončení už
neodsouvala do pozdějších let. Před zastu-
pitele předstoupil také Miroslav Patrik,
předseda Klubu za udržitelnou dopravu Děti
Země z Brna, který už v loňském roce hejt-
manovi Jiřímu Šulcovi, Ministerstvu dopravy
ČR a Ředitelství silnic a dálnic ČR, a.s. nabí-
dl variantu výstavby tunelu Kubačka výmě-
nou za stažení všech správních žalob, které
toto sdružení proti stávající variantě podpo-

rované krajem i starosty uplatňuje. „Všechny
varianty dostavby dálnice ovlivní budouc-
nost Českého středohoří. Tunel Kubačka
podle mého názoru představuje úctyhodný
kompromis, řešení k teré pomůže uchovat
neopakovatelný krajinný ráz tak výjimečné
krajiny, jakou České středohoří představuje.
Vzájemné diskuse svolané hejtmanem nás
přivedly do patové situace. Jsme v situaci,
kdy kompetentní orgány zaspaly a vláda ne-
respektuje své usnesení o reorganizaci do-
pravy v severních Čechách z roku 2000,“
uvedl mimo jiné.
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Hejtman Jiří Šulc: Rozhodnutí o dálnici bylo
pro krajskou samosprávu jedním z nejobtížnějších
Z

dyž kraje zdědily v roce 2003 bývalé
okresní nemocnice, bylo od počátku

jasné, že půjde o velmi složitý problém.
Zdravotnická zařízení byla hluboce zadlu-
žená a jejich kritický stav, který v několika
případech hraničil s krachem, se kraji da-
řilo řešit jen postupně, a to prostřednic-
tvím poměrně razantních kroků. Následné
audity ukázaly, že po převzetí nemocnic
kraji došlo ke znatelnému obratu k lepší-
mu. Hospodářskou ztrátu krajských ne-
mocnic se kraji v meziročním srovnání
podařilo snížit o 50 milionů korun. Přesto
však není ekonomické řízení nemocnic
v současném systému financování zdra-
votnictví takové, jaké bychom si přáli, tedy
efektivní a minimálně vyrovnané. Jednou
z hlavních příčin tohoto stavu je růst
mzdových nákladů, který neodpovídá
tomu, kolik peněz dostávají zdravotnická
zařízení od zdravotních pojišťoven.

Za růstem těchto nákladů stojí rozhod-
nutí vlády. V souladu s ním vzrostly v lednu
letošního roku platy zaměstnanců zdravot-
nických zařízení zřizovaných Ústeckým
krajem o sedm procent. V celkovém obje-
mu činí toto navýšení bezmála stočtyřicet
milionů korun. Vláda nám tak sice nařídila
přidat zdravotníkům na platech, ovšem ja-

kým způsobem a kde na to máme vzít, to
už nám nesdělila. 

Je bohužel smutným faktem, že takové
zasahování státu do výdajových položek
zdravotnických zařízení, které kraj spravu-
je, je v postatě pravidelné a takřka každo-
roční. Kraj se tak na jedné straně snaží
zastavit zadlužování, zacpává díry v napja-
tých rozpočtech a dotuje z vlastního roz-
počtu nákup některých moderních zdra-
votnických přístrojů, na druhé straně vláda
bezstarostně rozhazuje a navyšuje platy.
Je nutné jasně konstatovat, že takový stav
je nadále neúnosný. Hejtman Ústeckého
kraje proto prostřednictvím dopisu požá-
dal vládu o poskytnutí mimořádné dotace
na pokrytí státem nařízených nákladů na
zvýšení platových tarifů a odvodů sociální-
ho a zdravotního pojištění u příspěvkových
organizacích kraje. 

Chceme tedy po vládě, aby zaplatila to,
co si vymyslela. Pokud svévolně zvyšuje
naše výdaje a maří tak naší snahu o sta-
bilizaci a ozdravení hospodaření našich
nemocnic, musí to také zaplatit. Tím, že
podléhá tlakům ze strany lékařských
odborů na zvýšení mzdových prostředků,
omezuje výdaje na zdravotní péči, na léky
a zdravotnický materiál v krajských ne-

mocnicích. Naším cílem přece není dobře
zaplacený lékař operující ve stanu a pa-
zourkem. V této souvislosti musím připo-
menout, že Ústecký kraj v letošním a v loň-
ském roce poskytl na rekonstrukce a roz-
voj přístrojové techniky zdravotnických za-
řízení na území kraje ze svého rozpočtu
takřka 284 milionů korun. 

Děláme maximum proto, aby pro obča-
ny Ústeckého kraje byla zajištěna kvalitní
a dostupná zdravotní péče. Jen těžko se
nám však může podařit něčeho dosáh-
nout, pokud nám vláda sou-
stavě hází klacky pod no-
hy a tlačí nás do pozice
někoho, kdo může pou-
ze látat díry a řešit akut-
ní krize. Stav, kdy se
kraje jen brání a zno-
vu a znovu hledají
úspory, je dlouhodo-
bě neudržitelný.

Ing. Petr Fiala
náměstek
hejtmana

Ústeckého
kraje

K
Když si stát něco vymyslí, měl by to také zaplatit

Zamyšlení

Primátor Teplic Jaroslav Kubera předal hejtmanovi Ústeckého kraje Jiřímu Šulcovi petiční archy s bezmála čtrnácti tisíci podpisy obča-
nů, kteří se připojili petici NE dalším průtahům stavby dálnice D8, NE výstavbě tunelu Kubačka
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stecký kraj v současné době zřizuje
pět nemocnic, které do jeho majetku

přešly v roce 2003. Od té doby se kraj
snaží stabilizovat jejich ekonomiku a za-
bránit dalšímu zadlužování. Loni skončilo
hospodaření nemocnic se schodkem 140
milionů korun. I když tato ztráta je o 50
milionů nižší než v roce 2003, rozhodně
to není ideální výsledek.

Problémem je skutečnost, že možnosti
pro realizaci dalších úsporných opatření jsou
již takřka vyčerpány. Proběhla rozsáhlá re-
dukce akutních lůžek, došlo k razantnímu
zefektivnění hospodaření. Naproti tomu
nepolevuje tlak na rozpočty nemocnic ze
strany vlády, která například od 1. ledna
letošního roku navýšila o sedm procent
mzdové tarify zaměstnanců v zdravotnictví,
aniž by toto navýšení financovala. Výsledky
auditů, které kraj nechal vypracovat, jasně
hovoří o tom, že je potřeba přistoupit
k systémovým změnám, konkrétně ke
změně právní formy nemocnic z příspěvko-
vých organizací na obchodní společnosti.
I když s tímto krokem vláda ostře nesouhla-
sí a loni na podzim se dokonce pokoušela
prosadit v Parlamentu zákon, který by to
zakazoval, zkušenosti krajů, které tuto
změnu již realizovaly, jsou pozitivní. Zeptali
jsme se zástupců Ústeckého kraje, jak se na
tuto problematiku dívají.   

Ing. Jiří Šulc 
hejtman
Ústeckého
kraje (ODS)

Celé minulé volební období jsem se bránil
vůbec začít pracovat na převodu krajských
nemocnic na jinou právní formu. Opakova-
ně jsem před dvěma lety vyzýval vládu, aby
připravila zákon o neziskových společnos-
tech, bohužel to, co vzniklo na ministerstvu
zdravotnictví, je neživotaschopný paskvil
a přes něj cesta nepovede. Pokud tedy
chceme s deficitním hospodařením našich
nemocnic něco dělat, v současné době
nám nezbývá nic jiného, než využít stávají-
cích možností daných zákonem, tedy formy
společnosti s ručením omezeným, akciové
společnosti nebo obecně prospěšné spo-
lečnosti. Posledně jmenovaná forma pak
není pro náš účel vhodná, kraj by ji mohl jen
těžko řídit a my si přece jen potřebujeme
a hlavně chceme nad nemocnicemi zacho-
vat kontrolu.

Považuji tento převod nemocnic na ob-
chodní společnosti do značné míry za nou-
zové řešení, ke kterému nás vláda dotlačila.
Na příkladu krajů, které se touto cestou
vydaly, se však ukazuje, že problém schod-
kového hospodaření nemocnice se tam
velmi výrazně změnil. Proto jsem také pově-
řil členy krajské rady, aby kraje, které při-
stoupily ke změně právní formy nemocnic,
navštívili a posbírali praktické zkušenosti pří-
mo na místě. Rád bych ještě dodal, že pře-
vod nemocnic na akciové společnosti není
jen naším výmyslem, nedávno jsem jednal
s předsedou Odborového svazu pracovníků
ve zdravotnictví Jiřím Schlangerem, který
také převody nemocnic podporuje a vidí
v něm nouzové východisko pro řešení sou-

časného stavu podfinancování českého
zdravotnictví.

Ing. Petr Fiala
náměstek
hejtmana
Ústeckého
kraje (ODS)

Předně bych rád řekl, že změnu právní
formy našich nemocnic nepovažuji za něja-
ké samospasitelné řešení. Rozhodně máv-
nutím proutku nezmizí všechny problémy.
Je to pro nás v podstatě východisko z nou-
ze. Současný stav, kdy je kvůli vládě hospo-
daření nemocnic – příspěvkových organiza-
cí – soustavně zatěžováno vzrůstajícími
mzdovými náklady, je dlouhodobě neudrži-
telný. Chápou to i lékaři v našich zdravotnic-
kých zařízeních, například při nedávném
jednání s představiteli kraje zástupci mos-
tecké nemocnice konstatovali, že ke změně
by mělo dojít co nejdřív. 

To, že bude nemocnice fungovat jako
akciová společnost, má oproti současnému
stavu několik výhod. Těmi hlavními jsou
především ze zákona daná odpovědnost
jejich statutárních orgánů za hospodaření
a přísná pravidla ve vztahu k vedení účet-
nictví a k jejímu hospodaření s majetkem.
Jinými slovy kraj bude mít oproti současné-
mu stavu lepší možnost kontroly a také
bude moci efektivněji odměňovat vedení
nemocnice podle dosažených výsledků.
Podobný dopad by pak změna měla i na
odměňování zaměstnanců.

Jak už jsem řekl, převod nemocnic na
akciové společnosti nevyřeší všechny pro-
blémy – je nutné změnit celý systém finan-
cování zdravotnictví. Výraznou změnou
k lepšímu by pak byla modernizace myšlení
části ministerstva. Mnohdy jako by lidé z
tohoto resortu nechápali, že dnešní situace
vyžaduje řešení – ne přešlapování na místě
a vytváření nepřijatelných koncepcí.

Jitka
Hanousková
zastupitelka
Ústeckého
kraje (KSČM)

Privatizace nemocnic v našem kraji patří
nesporně k těm záležitostem, které jsou
z hlediska zájmů občanů nejcitlivější. Zastá-
vám názor, že páteří systému zdravotní
péče musí být státní a veřejné zdravotnictví
s jasně definovanou vazbou privátní části. Je
pravda, že kraj zdědil v podobě nemocnic
velmi složitý problém. Příspěvková organiza-
ce jako hospodářsko-právní norma existen-
ce nemocnic se ukazuje jako nevyhovující.
Také nevhodně nastavená daňová pravidla
příspěvkových organizací krajů  dávají moti-
vaci pro přechod nemocnic do formy akcio-
vých společností založených krajem. Je to
však podle mého názoru nešťastné výcho-
disko z nouze. Privatizace nemocnic převo-

dem na akciové společnosti znamená,  že
o dříve veřejném subjektu nerozhoduje ra-
da ani zastupitelstvo kraje, ale managament
dané společnosti a při negativních ekono-
mických výsledcích se bude muset podrobit
konkurzu či likvidaci bez toho, aniž by stát či
kraj měly nástroje, jak tomu zabránit. Je zde
i nebezpečí, že majetek nemocnic lze vyu-
žít, nebo i zneužít pro jiné účely. To je v roz-
poru jak s naším volebním programem, tak
i s ústavními požadavky na zabezpečení
zdravotní péče lidí a proto s tímto řešením
ani já nemohu souhlasit. Cílem regionální
zdravotnické politiky nemůže být pouhý
zisk, i když si uvědomuji, že efektivita hos-
podaření je jednou z podmínek průběžného
fungování nemocnic. Nad tím musí být
postaveny veřejné zájmy. Je zřejmé, že
vzhledem k současnému stavu bude do-
cházet ke kompromisu, kdy vedle sebe bu-
dou působit zařízení, která budou používat
rozdílný způsob ekonomického zabezpeče-
ní. Nelze však souhlasit s rozhodující úlohou
tržních vztahů ve zdravotnictví. Odpověd-
nost za zdravotní stav populace má stát
a zdravotní péče tedy musí být dostupná
a hrazená z veřejného zdravotního pojištění. 

JUDr. Zděnek
Lavička
zastupitel
Ústeckého
kraje (ČSSD)

Nemocnice zřizovaná jako příspěvková
organizace není tou nešťastnější formou,
avšak v současné době je to jedno z nut-
ných menších zel, ale rozhodně by jako trva-
lejší právní formy zdravotnických zařízení
neměly převládat. Naskýtá se ovšem otázka,
co se stane, když se nemocnice změní na
formu obchodní společnosti. Nerad bych
v této souvislosti slučoval přeměnu právní
formy a privatizaci, i když ta většinou pře-
měnu na obchodní společnost následuje
jako další krok. Z mého pohledu by bylo nej-
lepší, kdyby se krajem zřizované zdravotnic-
ké organizace změnily v neziskové veřejno-
právní korporace, transformaci na obchodní
společnost vidím skutečně až jako krajní
řešení. I když může přinést jisté pokroky
v řízení a také úspory, je tu obava z odklonu
od oborů, které jsou neziskové nebo vysoce
prodělečné a snahy budoucího manage-
mentu soustředit se jen na obory ziskovým,
což by ale zasáhlo do struktury poskytování
péče v našem kraji. Domnívám se, že na
změny právních forem krajských nemocnic
není vhodný čas – v době, kdy chybí státní
i krajská zdravotnická koncepce by se mohlo
jednat o unáhlený krok, který by ve svém
důsledků mohl přinést i zhroucení systému,
který zatím není ani řádně nastartován. Dále
je nutno mít na paměti, že obchodní společ-
nosti se musí řídit obchodním zákoníkem
a že jejich základním posláním je tvorba zis-
ku. Proto se přikláním k myšlence nezisko-
vých organizací, kde tomu tak není. Situaci
bohužel nenahrává, že dění v neziskovém
sektoru upravuje zatím velmi nedokonalý zá-
kon, ovšem výhodu spatřuji v kontrolních me-
chanismech u takových společností, v rámci
kterých lze velmi dobře zajistit, aby plnily své
základní poslání, tedy poskytování lékařské
péče ve všech potřebných oborech.

Ú

Můj názor
☛ Zastupitelstvo Ústeckého kraje bude mít
výbor pro národnostní menšiny. Krajští za-
stupitelé schválili jeho vytvoření a uložili
hejtmanovi Jiřímu Šulcovi předložit na příš-
tí schůzi návrh na jmenování jeho členů.
☛ Kraj by v letech 2006 a 2007 měl vy-
členit ze svého rozpočtu ročně minimálně
50 milionů korun na spolufinancování II.
etapy přípravy průmyslové zóny Triangle.
Krajští zastupitelé o tom předběžně roz-
hodli s tím, že kraj tak zajistí spolufinanco-
vání, které v rámci programu podpory roz-

voje průmyslových zón vyžaduje Minister-
stvo průmyslu a obchodu.
☛ Krajští zastupitelé schválil rozdělení do-
tací z Fondu vodního hospodářství. Finanč-
ní prostředky na výstavbu čističky odpad-
ních vod a kanalizace tak získala například
obec Záluží, obci Velké Březno kraj přispěje
na zabezpečení dodávek pitné vody a obce
Černouček a Ctiněves získají peníze na pří-
pravu projektové dokumentace pro novou
kanalizaci. Celkem kraj z Fondu vodního
hospodářství rozdělí 5, 478 milionu korun. 

Z jednání rady a zastupitelstva

vaadvacet učitelů z Ústeckého kraje
získalo u příležitosti Dne učitelů oce-

nění za dlouholeté zásluhy v oblasti škol-
ství. Na ocenění nominovali ředitelé škol
53 pedagogů, kteří kromě jediného půso-
bí všichni na školách zřizovaných krajem.
Slavnostní předání pamětních listů proběh-
lo 22. března na Střední zemědělské škole
v Žatci. Ocenění učitelé dostali k ceně také
finanční odměnu ve výši 10 tisíc korun.

Josef Zvěřina,
SOU služeb, Litvínov – Hamr
Blanka Rejzková,
Dětský domov Most
Mgr. Marie Vacová,
Gymnázium Stavbařů, Ústí nad Labem
PhDr. Jaroslav Svoboda,
SOU technické, OU a U,
U Panského dvora, Ústí nad Labem
Mgr. Alena Krejčí,
PCS pro školu, děti a mládež ÚK,
Lípová, Teplice
Mgr. Zdeňka Traplová,
SPŠ, Benešovo náměstí, Teplice
Petr Berg (školník),
Gymnázium Teplice
Ing. Jiří Petrášek,
Obchodní akademie Děčín

Ing. Vladimíra Matějková,
SOŠ, SOU, U a PrŠ Šluknov
Miroslava Soukupová,
Základní umělecká škola Varnsdorf
Rostislav Bakalejko,
SOUz a OU Podbořany
Mgr. Hana Hrádková,
Gymnázium Roudnice nad Labem
Anna Seifrtová,
Speciální školy Litoměřice
Ing. Bohuslav Roll,
SOU stavební, OU a U Chomutov
Ing. Kristina Dědová,
Gymnázium Kadaň
Mgr. Vladimír Šaloun,
SZŠ Most
Irena Medková,
Dětský domov, Špálova 2, Ústí nad Labem
Ing. Miroslav Grunert,
Obchodní akademie Teplice
Mgr. Jiřina Durilová,
SOŠ technická a SOU Louny
PaedDr. Zdeněk Slanina,
SOŠ služeb a SOU Kadaň
Zdeněk Petráček,
Gymnázium Chomutov
František Vřeský,
SOŠT a SOU sklářské
GLAVERBEL CZECH a. s., Teplice.

Informační servis

Přeměna krajských nemocnic
na obchodní společnosti je nouzové řešení

etošní rok je v historii zajišťování zá-
kladní dopravní obslužnosti podobně

přelomový, jako byl letopočet 2003, kdy
tato kompetence přešla na kraje po zru-
šení okresních úřadů. Od 3. ledna 2005
už zajištění základní dopravní obslužnosti
přestalo spadat do výkonu státní správy
v přenesené působnosti, vykonávané kraj-
skými úřady a přešlo, včetně finančních
prostředků ze státního rozpočtu, které
v Ústeckém kraji představují 715 milionů
korun pro drážní a autobusovou dopravu,
do samostatné působnosti krajů, tedy do
rozhodovací pravomoci krajských radních
a zastupitelů.

Základní obslužnost tvoří spoje, objedná-
vané dříve okresy a nyní kraji, sloužící k do-
jíždění do škol, zaměstnání nebo na úřady
a zpět. Okresy, a od roku 2003 kraje, podle

zákona o silniční dopravě autobusovým do-
pravcům hradí ztrátu z tržeb takto objedna-
ných spojů, z příspěvku poskytovaného ze
státního rozpočtu. Do ostatní dopravní
obslužnosti patří spoje, které objednávají
obce a ty také na jejich ztráty přispívají ze
svých rozpočtů. Ústecký kraj v roce 2003
zdědil v každé z oblastí spravované sedmi
okresními centry státní správy naprosto
odlišné varianty zajištění autobusové veřej-
né dopravy. Jedním z nejtypičtějších nedo-
statků tohoto systému s nímž se mnohé
obce ještě stále potýkají je nepoměr, spočí-
vající v nespravedlnosti systému, kdy přibliž-
ně 130 obcí z našeho kraje muselo, pokud
chtěly aby i k nim zajížděl autobus, doplácet
ztráty z tržeb obcí ležících na lince před
jejich zastávkou. 

Významným datem v tomto systému bu-
de 1. květen 2005, kdy končí doba plat-

nosti dodatků ke smlouvám o závazku
veřejné služby z roku 2004, jimiž je v na-
šem kraji základní dopravní obslužnost
v autobusové dopravě zajišťována. Zastu-
pitelé Ústeckého kraje sledují především
zájem obcí na kvalitním dopravním spoje-
ní, nikoli zájem soukromých přepravních
firem. Již v loňském roce krajské zastupi-
telstvo odsouhlasilo takzvané standardy,
podle nichž bude v ná-sledujících letech
postupně zaváděno minimálně šest páro-
vých spojů ve všedních dnech a tři párové
spoje ve dnech pracovního volna. Ústecký
kraj je ze zákona povinen se svěřenými
finančními prostředky nakládat účelně
a  hospodárně, což mimo jiné znamená, že
stanovený objem finančních prostředků na
základní dopravní obslužnost chce využít
tak, aby vznikl prospěch především obyva-
telům kraje. 

L

D

d 1. dubna 2005 se mění ordinační
doba ambulantní pohotovostní pé-

če (APP) v Děčíně o sobotách, nedělích
a svátcích. Ordinace bude nově v provozu
od 9 do 18 hodin. Ordinační doba APP pro
dospělé bude v pracovních dnech zacho-
vána beze změn (18 - 21 hodin), pohoto-
vost pro děti a dorost bude v pracovních
dnech zachována též beze změn (17 - 20
hodin). Adresa ordinace: ulice 28. října 11,
Děčín, telefon ordinace pro dospělé: 412

510 666, telefon ordinace pro děti a do-
rost: 412 510 555.

Mění se  také ordinační doba pohoto-
vosti pro dospělé na Ústecku, od 1. dub-
na bude ordinace o sobotách, nedělích
a svátcích v provozu od 9 do 18 hodin.
V pracovních dnech beze změn (18 - 21
hodin). Adresa ordinace: areál Masarykovi
nemocnice, Pasteurova 9, telefon ordinace
pro dospělé: 475 210 333, telefon ordina-
ce pro děti a dorost: 472 778 335.

O

I letos kraj ocenil nejlepší učitele

yklostezka z Ústí nad Labem do
Děčína končí v poli u Velkého Břez-

na – to rozhodně není dobrá vizitka. Při-
tom by měla být součástí jedinečné cyklo-
trasy Hamburk – Praha – Vídeň. Zatím ale
úsek vedoucí Ústecký krajem rozhodně
není reprezentativní,“ řekl úvodem jednání
na téma cyklotrasy náměstek a zástupce
hejtmana Radek Vonka. Ten se sešel se
zástupci města Ústí nad Labem, Velkého
Března  a Děčína, aby s nimi prodiskutoval
situaci kolem dostavby cyklotrasy Hamburk
- Praha – Vídeň na území kraje. 

Účastníci jednání se shodli na tom, že
hlavním problém je především financování
dostavby chybějících úseků v katastrech
malých obcí. „Malé obce plně chápu,
obecní a městské rozpočty jsou napjaté,
navíc investiční prioritu mají většinou jiné
věci než právě cyklostezky. I Ústí nad La-
bem má problém najít v rozpočtu na po-

dobné projekty dostatek prostředků,“ po-
znamenal náměstek primátora Ústí nad
Labem a krajský radní Jan Kubata.

Řešením by podle náměstka hejtmana
Radka Vonky bylo, kdyby dostavbu na
svém území koordinoval Ústecký kraj. „Kraj
nemůže sám investovat do výstavy cyklo-
stezek na cizích pozemcích, navíc jeho roz-
počet také není bezedný. Ale mohli by-
chom koordinovat vytvoření velkého pro-
jektu na dokončení cyklostezky Ústí nad
Labem – Děčín – Bad Schandau, na který
bychom následně získali dotaci ze státního
fondu dopravní infrastruktury nebo
z evropských fondů,“ řekl Radek Vonka.
Účastníci jednání toto stanovisko podpořili.
Koordinaci přípravu projektu by měl mít na
starosti odbor dopravy krajského úřadu,
který v první fázi shromáždí od jednotlivých
obcí dokumentaci, která byla dosud vypra-
cována.

„C

Dostavbu cyklotrasy by mohl
koordinovat kraj

Mění se ordinační doba pohotovosti
na Děčínsku a Ústecku

astupující jarní období přispěje k hlad-
šímu pokračování stavebních prací

v areálu Ústavu sociální péče v Háji u Duch-
cova. Komplexní rekonstrukce krajem zři-
zovaného ústavu, v němž žije 57 klientů
s mentálním postižením byla zahájena
v roce 2000. Po zániku okresních úřadů se
však zastavila, kvůli nedořešenému finan-
cování ze strany státu. Stavební práce za
90 milionů korun se znovu rozeběhly až
v roce 2004. V ústavu je v současné době
ukončena přestavba jednoho z ubytova-
cích pavilonů, klienti už obývají tři chráně-
né byty a byla zahájena kolaudace hlavní
dvoupodlažní stavby, v níž bude vedle mo-
derních bytů jídelna, moderní kuchyně,
kotelna a vzduchotechnika.

Zařízení navštívili náměstek hejtmana Pe-
tr Fiala a člen krajské rady René Budjač,
které areálem provedl ředitel ústavu Hynek
Matonoha. Ten oběma vysvětlil, že po pře-
vodu stavby na kraj stát nenaplnil dojed-
naná finanční krytí. Průběžné financování
stavebního díla podle něj vykazuje deficit
10 milionů korun. „Pro hájský ústav jsme
v letošním rozpočtu uvolnili 7,1 milionů
korun. Uvědomujeme si ale, že tento ústav
je v systému poskytování péče lidem s po-
stižením v našem regionu nenahraditelný
a stavba nemůže zůstat nedokončena. Vě-
řím, že peníze v našem rozpočtu najdeme,
toto dílo volá po tom, aby bylo dotaženo
do konce,“ řekl na místě náměstek hejt-
mana Petr Fiala. 

N

Základní dopravní obslužnost: žádná obec nezůstane bez spojení

Ústecký kraj má zájem na dostavbě
Ústavu sociální péče v Háji u Duchcova 
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udoucnost obcí v Podkrušnohoří je
nejistá, a to hlavně kvůli dosud nevy-

těženým zásobám hnědého uhlí, které
leží pod nimi. Od roku 1991, kdy byla
kvůli těžbě zbourána obec Libkovice, platí
usnesení vlády České republiky, v němž
byly stanoveny územní ekologické limity
těžby pro Chabařovice, Severočeskou
hnědouhelnou pánev a Sokolovsko. Jak
ale připomíná náměstek a zástupce hejt-
mana Radek Vonka, státní energetická
koncepce přijatá 10. března 2004 počítá
s vytěžením uhlí i za hranicemi těchto
limitů. 

Jsou obavy obyvatel obcí na Mostecku
z likvidace kvůli hnědouhelné těžbě reál-
né? 

Podle poznatků, které máme, myslím, že
například obce Horní Jiřetín nebo Černice
budou v horizontu několika let čelit velké-
mu nátlaku těžebních společností i státu;
stát totiž u tamních zásob uhlí neprovedl
takzvaný odpis. Vidím tu zcela zřetelný
vztah stát – těžební společnost a kraj do
tohoto vztahu vstupovat nechce a dost
dobře ani nemůže. Je zřejmé, že budouc-
nost těžby hnědého uhlí – suroviny, kterou
stát považuje za strategickou – nemůže být
v rukou krajské samosprávy a představitelé
krajů se nesmí nechat vmanévrovat do po-
zice arbitrů, kteří vynesou konečný verdikt
nad osudem obcí, jichž by se případné
pokračování těžby velmi úzce dotýkalo. Těž-
bu uhlí upravují legislativní normy, které si
vzájemně odporují, nikoli vyhlášky nebo
usnesení samospráv.

Na představitele kraje se ale občané
z Horního Jiřetína nebo Černic obracejí,
očekávají nějakou podporu. 

Je třeba jasně říci, že další těžba v zájmu
našeho kraje není. Jestliže to tedy za svůj
zájem považuje stát, měl by on, a to co nej-
dříve, začít jednat o adekvátních kompenza-
cích obcím i našemu regionu. Už velmi brzy
bychom zde v Ústeckém kraji rádi od před-
stavitelů České republiky slyšeli, jaká bu-
doucnost nás čeká. Ústecký kraj ale není
úplně bezmocný, máme například velmi
účinné pravomoci při vytváření územně plá-
novací dokumentace, jsme neopominutel-
nými účastníky řízení při posuzování vlivů
záměrů na životní prostředí a vždy jsme se
řídili zásadou, že je nutno vycházet vstříc
požadavkům a podmínkám obcí. To také

znamená, že dosud při všech projednává-
ních záměrů těžařů nerostných surovin,
včetně uhelných společností, kraj tvrdě
vyžadoval doplnění záměrů o komplexní
návrhy revitalizace území dotčeného těž-
bou. Ekologické limity těžby dosud platí
a my s nimi pracujeme při vytváření Územ-
ního plánu VÚC Ústeckého kraje. 

Zmínil jste se o zákonech umožňujících
těžbu uhlí, které jsou v rozporu?

Odporují si dvě právní normy; vládní naří-
zení vymezující hranice těžby z roku 1991 je
v kolizi s tzv. horním zákonem a kraj nemů-
že řešit tento spor. Pro obce, ležící v oblas-
tech v nichž stát počítá v budoucích deseti-
letích s těžbou uhlí, spočívá zásadní pro-
blém ve skutečnosti, že vládní usnesení
o územních ekologických limitech popírá
práva a povinnosti správce ložiska a dobý-
vací prostory jsou stanoveny podle horního
zákona. Z dobývacích prostorů ale ekologic-
ké limity těžby stanovené vládním naříze-
ním ukrajují, avšak zákon je v této zemi nej-
vyšší legislativní normou a je možný i výklad,
podle něhož by těžební firmy překročením
ekologických limitů zřejmě zákon neporuši-
ly. To jsou výchozí podmínky, o nichž stát
mlčí a snaží se odpovědnost přesunout na
kraje. Hnědé uhlí je strategická surovina
v majetku státu a stát zcela jasně ve své
energetické koncepci formuloval, že s těž-
bou za současnými ekologickými limity
počítá. My si ale nenecháme drancovat kraj
bez náhrady – stát musí se samosprávami,
včetně krajské začít jednat o adekvátních
a řekl bych velmi štědrých kompenzacích. 

Radek Vonka: Další těžba hnědého uhlí není
v našem zájmu, nedovolíme státu drancovat kraj

Na vyhlášení krajských vítězů Zlatého erbu nechyběli ani novinář. O své zkušenosti s in-
ternetovou prezentací obce se s nimi podělili i zástupci Velkých Žernosek.

O velikonoční atmosféru v budově krajského úřadu se letos postaraly prodejní výstav-
ky na kterých krajské příspěvkové organizace předváděly a nabízely výrobky svých
klientů. Pestrou nabídkou se pochlubil například Ústav sociální péče Skalice. 

Krajské kolo soutěže Zlatý erb
už má vítěze

stecký kraj také v letošním roce při-
spěje obcím na zpravování územně

plánovací dokumentace, v Programu
podpory rozvoje obcí má totiž připraveno
5 milionů korun. „Chceme, aby v kraji
vznikl dostatečný počet kvalitních rozvojo-
vých projektů, které se budou ucházet
o spolufinancování zejména ze strukturál-
ních fondů Evropské unie. Jednou z pod-
mínek pro to, aby projekty při posuzová-
ní uspěly a získaly finanční podporu, je
i jejich návaznost na územní plány obcí.
Proto chceme obcím, které uzemní plány
vůbec nemají nebo je mají rozpracované,
pomoci,“ řekl náměstek a zástupce hejt-
mana Radek Vonka.  

Podpora pro zpracování územních plá-
nů bude poskytnuta vybraným obcím na
území Ústeckého kraje formou nenávrat-
né účelové dotace, přičemž podíl dotace
na celkových činí 50 procent. „Kritéria pro
hodnocení žádostí o dotaci jsou navržena
tak, aby podpora směřovala především
obcím s menším počtem obyvatel, které
územně plánovací dokumentaci dosud
postrádají,“ uvedl Radek Vonka. Žádosti
o dotaci na vypracování územně pláno-
vací dokumentace mohou obce předklá-
dat do 29. 4. 2005.

Další podrobnosti k tomuto programu
mohou zájemci z jednotlivých obcí najít
na internetových stránkách Ústeckého
kraje (www.kr-ustecky.cz). 

Obce mohou na vypracování
územních plánů získat dotace

Ú

ezi příspěvkové organizace Ústecké-
ho kraje v oblasti školství patří také

Poradenské centrum služeb pro školy, děti
a mládež Ústeckého kraje v Teplicích. Toto
centrum v současné době pracuje na stu-
dii zabývající se náchylností dětí – žáků
čtvrtých tříd – z Ústeckého kraje k takové-
mu chování jakým je například užívání
drog, hraní na automatech nebo krádeže.

Podle získaných poznatků jsou desetileté
děti v Ústeckém kraji v pozdějším věku
oproti celorepublikovému průměru náchyl-
nější k závislostem na hracích automatech,
drogách a pití alkoholu. To je jeden z poz-
natků, který přináší stále probíhající rozsá-
hlá studie, kterou v rámci projektu „Barvy
života II – Aktivně smysluplná prevence“
provádí Poradenské centrum služeb pro
školu, děti a mládež Ústeckého kraje v Te-
plicích, příspěvková organizace Ústeckého
kraje. 

Unikátní diagnosticko-intervenční systé-
mem Barvy života, který využívá internet
umožnil získat vstupní data od 1920 žáků

čtvrtých tříd. Použití tohoto systému bylo
částečně hrazeno z rozpočtu odboru škol-
ství mládeže a tělovýchovy Krajského
úřadu Ústeckého kraje. Cílem práce vyško-
lených pracovníků pedagogicko psycholo-
gických poraden Ústeckého kraje bylo
sesbírat data vypovídající o tom, pro jaké
negativní projevy v chování, mezi něž bylo
zahrnuto hraní na automatech, užívání
drog, pití alkoholu, krádeže, kouření a užití
agresivního chování, jsou děti v tomto věku
zvýšeně „oslovitelné“. Současně bylo za-
znamenáváno, v jakých situacích desetiletí
žáci umí uplatnit efektivní způsoby obrany.
Výsledkem těchto zjišťování je zpracování
metodiky budoucí celokrajské prevence,
mezi jinými její zacílení do nejrizikovějších
skupin. 

Studie vzniklá v rámci projektu „Barvy ži-
vota – aktivně smysluplná prevence“ při-
náší jeden alarmující poznatek. Žáci 4. tříd
základních škol Ústeckého kraje jsou v po-
rovnání se svými vrstevníky z jiných regio-
nů náchylnější k příležitostnému experi-

mentování s hrou na automatech (111,9%
normy ČR), užívání drog (104,5% normy
ČR) a pití alkoholu (103,7% normy ČR).
Studie konstatuje, že hlavní roli u tohoto
selhávání hraje forma a kvalita výchovných
rodičovských postojů a dále celková úro-
veň životního prostředí, vnějších podmí-
nek a příležitostí. Zejména postojová pod-
pora hry na automatech je varující, zvláště
proto, že celospolečenské podmínky tento
únikový způsob dovolují a v některých pří-
padech i podporují. Závěry z této studie
ukazují, že k omezení a prevenci před
těmito nepříznivými vývojovými trendy
bude zapotřebí intenzivní spolupráce ze
strany státní správy, samosprávy kraje i ob-
cí Ústecka. 

O metodě zjišťování poznatků od dětí
a jejím využití se můžete více dozvědět na
stránkách www.daps.cz a po ukončení pro-
jektu budou globální výstupy zavěšeny na
stránkách Poradenského centra služeb
pro školu, děti a mládež Ústeckého kraje
www.pscuk.unas.cz.

Desetileté děti jsou v ohrožení hracími automaty
M

Představujeme příspěvkové organizace Ústeckého kraje

B
rajské kolo soutěže Zlatý erb už má
vítěze, ceny jim 15. března předal hejt-

man Ústeckého kraje Jiří Šulc. Krajské kolo
soutěže se uskutečnilo s jeho přímou pod-
porou. Z celkem 14 přihlášených porota
vybrala na postupová místa do celorepub-
likového finále internetové stránky města
Jirkov, prezentaci obce Velké Žernoseky
a elektronickou službu InfoKanal, kterou
zavedl magistrát v Ústí nad Labem; to jsou
vítězové v kategoriích nejlepší webové strán-
ky, nejlepší webové stránky obce a nejlep-

ší elektronická služba. Cenu veřejnosti pak
získaly internetové stránky města Most.

Soutěž Zlatý erb, s podtitulem o nejlepší
webové stránky a elektronické služby měst
a obcí byla letos vyhlášena již po sedmé.
Jednotlivé stránky byly hodnoceny napří-
klad podle obsažnosti, aktuálnosti, pře-
hlednosti navigace ale i podle výtvarného
zpracování. Zařazen byl i test bezbariérové-
ho přístupu a posuzována byla také rych-
lost s jakou na stránkách může zájemce
najít potřebné informace.  

K

Dotační programy 
Podpora sociálních služeb poskytova-
ných nestátními neziskovými organizace-
mi na regionální úrovni seniorům a oso-
bám se zdravotním postižením – 2. kolo
• dotace je určena na podporu nestátních
neziskových organizací, které poskytují soci-
ální služby na území kraje
• mezi podporované sociální služby patří
osobní asistence, pečovatelská služba, do-
movy a penziony, stacionáře, raná a tísňová
péče, chráněné a podporované bydlení, díl-
ny, přechodné a podporované zaměstnání,
odlehčovací služby a poradny
• žádosti musí být odevzdány do 25. 4. 05
Prevence negativních jevů souvisejících
se sociálním vyloučením
• předmětem podpory je poradenská, vý-
chovná a pracovně-rehabilitační činnost za-
měřená na prevenci negativních jevů skupin
obyvatel ohrožených  sociálním vyloučením 
• žadatelem může být občanské sdružení,
obecně prospěšná společnost, církev, nábo-
ženská společnost nebo církevní právnická
osoba, obec, svazek obcí, příspěvková orga-
nizace, která není zřízena Ústeckým krajem,
fyzická nebo právnická osoba, která vyvíjí
veřejně prospěšnou činnost
• žádost musí být odevzdána do 25. 4. 05
Zdravotnické programy 2005
• předmětem podpory jsou programy pri-
mární péče, programy integrace zdravotně
postižených občanů, tísňové služby, progra-
my péče o seniory a zdravotně postižené,

programy paliativní péče, programy respitní
péče, tuzemské rekondiční programy pro
zdravotně postižené, programy péče
o onkologicky nemocné, dobrovolnické pro-
gramy zaměřené na práci se zdravotně
postiženými
• žádat mohou občanská sdružení, obecně
prospěšné společnost, církev, náboženská
společnost nebo církevní právnická osoba,
obec, svazek obcí, příspěvková organizace,
která není zřízena Ústeckým krajem, fyzická
nebo právnická osoba, která vyvíjí veřejně
prospěšnou činnost
• žádost musí být odevzdána do 15. 4. 05 
Protidrogová politika 2005
• předmětem podpory jsou například pro-
gramy specifické primární prevence užívání
drog zaměřené na děti a mládež nebo pro-
gramy specifické primární prevence užívání
drog zaměřené na celou komunitu, zejmé-
na na rodiče a osoby pracující s dětmi
a mládeží 
• žadatelem může být občanské sdružení,
obecně prospěšná společnost, církev, nábo-
ženská společnost nebo církevní právnická
osoba, obec, svazek obcí, příspěvková orga-
nizace, která není zřízena Ústeckým krajem,
fyzická nebo právnická osoba, která vyvíjí
veřejně prospěšnou činnost
• žádost musí být odevzdána do 15. 4. 05 

Grantová schémata
Regionální podpora podnikání pro malé
a střední podnikatele v Ústeckém kraji 

Regionální podpora podnikání pro drob-
né podnikatele v Ústeckém kraji

Tato dvě grantová schémata jsou určena
podnikatelům, kteří podnikají minimálně 3
roky a patří do skupiny drobných, malých
nebo středních podniků. Cílem obou sché-
mat je povzbuzování nových ekonomických
aktivit s důrazem na tvorbu nových pracov-
ních míst v Ústeckém kraji. Příjem žádostí
končí 31. 3. 05. Žádosti se podávají kance-
láři Czechinvest v Ústí nad Labem.
Podpora sociální integrace v regionu
Ústeckého kraje

Cílem grantového schématu je posílení
sociální stability a soudržnosti obyvatelstva
na místní a regionální úrovni se zaměřením
na zmírnění sociálního znevýhodnění sku-
pin obyvatelstva. Projekty financované z to-
hoto schémata by měly zabránit zvyšování
počtu sociálně vyloučených osob v kraji
a přispět k jejich rychlému zapojení do pra-
covního procesu. Přijímání projektů do to-
hoto grantového schématu končí 29. 4. 05,
projekty se podávají Krajskému úřadu
Ústeckého kraje. 
Podpora rozvoje služeb cestovního ru-
chu v Ústeckém kraji pro malé a střední
podnikatele

Podporu v rámci tohoto schéma mohou
získat například projekty zaměřené na tvor-
bu nových produktů cestovního ruchu,
zpracování marketingových studií nebo pří-
pravu, tisk, distribuci regionálních a míst-
ních propagačních materiálů. Předkladateli

projektů mohou být malí a střední podnika-
telé. Přijímání žádostí končí 31. 3. 05, pro-
jekty se podávají Krajskému úřadu Ústecké-
ho kraje. 
Podpora rozvoje služeb cestovního ru-
chu v Ústeckém kraji pro veřejný sektor

Podporu v rámci tohoto schéma mohou
získat například projekty zaměřené na tvor-
bu nových produktů cestovního ruchu,
zpracování marketingových studií nebo pří-
pravu, tisk, distribuci regionálních a míst-
ních propagačních materiálů. Předkladateli
projektů mohou být subjekty veřejného
sektoru. Přijímání žádostí končí 31. 3. 05,
projekty se podávají Krajskému úřadu
Ústeckého kraje. 
Podpora regionální infrastruktury cestov-
ního ruchu v Ústeckém kraji pro malé
a střední podnikatele

V rámci tohoto schématu je možné čerpat
například finanční prostředky na rekonstruk-
ci a obnovu památek regionálního významu
pro potřeby cestovního ruchu, rozvoj a roz-
šíření vybavení a zařízení turistických středi-
sek nebo výstavba, rekonstrukce či rozšíření
ubytovacích, stravovacích a lázeňských ka-
pacit.  Přijímání žádostí končí 29. 4. 05, pro-
jekty se podávají Krajskému úřadu Ústecké-
ho kraje. 

Další podrobnosti o krajských dotačních titu-
lech a grantových schématech najdou zá-
jemci na internetových stránkách Ústeckého
kraje (www.kr-ustecky.cz). 

Dotační programy a grantová schémata vyhlášená Ústeckým krajem
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stecký kraj začal pracovat na vytvoření
Akčního plánu protidrogové politiky

Ústeckého kraje na období 2005 – 2009.
Faktickým začátkem práce na tomto doku-
mentu byla krajská konference, na které se
sešli představitelé kraje se zástupci organi-
zací, které působí v oblasti prevence a léčby
užívání drog. „Akční plán by měl říkat co
chce kraj proti drogám dělat a vychází při-
tom z národní strategie protidrogové politi-
ky. Na jeho vytvoření se podílejí například
poskytovatelé služeb pro osoby ohrožené
drogou, obce a další klíčové instituce, jako
hygienická služba, úřad práce nebo policie,“
řekl krajský radní Vladimír Záhorský.

Součástí konference byla prezentace Ana-
lýzy drogové scény a dostupnosti nízkopra-
hových služeb pro uživatele drog, jejíž vznik
Ústecký kraj finančně podpořil v loňském
roce. „Jsme druhým krajem který má
podobnou analýzu k dispozici. Je zaměřena
především na takzvané problémové uživate-
le drog, tedy osoby, které užívají nitrožilně
především pervitin nebo heroin. Jejich po-
čet v kraji se podle prevalenčních odhadů
pohybuje mezi 4200 až 6000 osobami,“
konstatoval Vladimír Záhorský. Studie byla
provedena metodou kvalitativní analýzy, kte-
rá se zakládá na sběru dat formou struktu-
rovaných rozhovorů s uživateli drog. Kvalita-
tivní metoda je podle krajského protidrogo-
vého koordinátora Jiřího Macha v posled-
ních letech stále užívanější v oblasti sociolo-
gických výzkumů. Pomáhá vytvořit velice
plastický obraz sledované problematiky, kte-
rý nemůže zprostředkovat pouze soubor
statistických údajů. „Uskutečněná analýza je
vynikajícím podkladem pro zhodnocení
dostupnosti nízkoprahových služeb v kraji,

a pro další plánování služeb pro osoby
ohrožené drogou na krajské i místní úrovni.
Na základě analýzy můžeme konstatovat, že
dostupnost nízkoprahových služeb pro oso-
by ohrožené drogou je v našem kraji velmi
dobrá,“ doplnil Jiří Mach. 

Jedním z dokumentů, na které bude kraj
navazovat je jeho stávající koncepce proti-
drogové politiky. Tento materiál patří v po-
rovnání s ostatními krajskými dokumenty
mezi nejlepší. Jeho výstupy byly mimo jiné
prezentovány na setkání zástupců Asociace
krajů České republiky s ministrem a předse-
dou Legislativní rady vlády Jaroslavem Bure-
šem počátkem března v Praze. 

Ústecký kraj v rámci prevence užívání drog
realizuje například vzdělávací programy pro
sociální pracovníky a rozvíjí systém komu-
nitního plánování služeb pro osoby ohrože-
né drogou. Významně se také podílí na
financování protidrogové politiky. V loňském
roce na ni přispěl částkou 7,9 milionu korun,
což je po Praze a Moravskoslezském kraji
třetí největší částka. Tato suma zahrnuje
finanční prostředky rozdělené v rámci kraj-
ského dotační programu „Protidrogová poli-
tika“ mezi nestátní neziskové organizace
a příspěvky na protidrogové programy, které
kraj ze svého rozpočtu poskytl na preventiv-
ní a léčebné programy realizované zdravot-
nickými zařízeními. Dalšími významnými
zdroji finančních prostředků na realizaci pro-
gramů protidrogové politiky v Ústeckém kra-
ji byly obce, Rada vlády pro koordinaci pro-
tidrogové politiky, Ministerstvo práce a so-
ciálních věcí a Ministerstvo zdravotnictví.
Příspěvek obcí v loňském roce tvořil 5,95
milionů korun, dotace ze státních zdrojů cel-
kem 17,74 milionů korun.

Lesnické učiliště se bude stěhovat z Flájí do Meziboří Ústecký kraj je v protidrogové politice
jedním z nejaktivnějších

pokračování ze strany 1

Zastupitelé se ale seznámili i s názorem
Jana Stejskala, zaměstnance kamenolomu
v Dobkovičkách, který trasa navrhovaného
tunelu Kubačka protíná. Podle něj je jeho
výstavba nereálná. „Na území s lomem je už
vydáno územní rozhodnutí, naše společnost
zde má zákonem povolenou těžbu a pro
celé území platí stavební uzávěra. Na lom se
vztahuje ustanovení horního zákona, podle
kterého tu není možné povolovat další stav-
by. Nedokážu si tedy představit, jak by mohli
ochránci přírody dosáhnout toho, že přes
tento lom bude povolena stavba tunelu.“ 

Diskuse obyvatel o budoucí podobě dálni-
ce D8 neprobíhala před zasedáním krajské-
ho zastupitelstva jen prostřednictvím petic –
v minulém vydání krajských novin jsme vás
vyzvali k zaslaní názorů k této problematice
a na krajských internetových stránkách bylo
zřízeno diskusní fórum. Příspěvky, které
jsme obdrželi, ukazují, o jak citlivé se jedná
téma. V příspěvku došlém na naši e-mailo-
vou adresu shrnul čtenář z Teplicka většinu
argumentů odpůrců dostavby dálnice, které
v diskusi zaznívaly dálnice a mimo jiné
napsal:  „Nesouhlasím s výstavbou dálnice
přes CHKO celkově – je to socialistický pas-
kvil. Bohužel vy ve stejném duchu pokraču-
jete. Zničíte krajinu, vinu za vlastní chyby
vkládáte na druhé, i když vy, úředníci může-
te za plány, za průtahy nebo za nepřiprave-
nost ČR na průjezdy kamionů. Až budete
číst zprávy o prudkém nárůstu rakovinových
onemocnění plic v Evropě, vzpomeňte, že
je to i vaše zásluha podporou automobilové
dopravy.“ Dorazila ovšem i řada příspěvků
souhlasící s variantou, s níž svůj souhlas
krajští zastupitelé vyslovili: „Dostavba D8 se
mě přímo dotýká. Před několika lety mne
potěšilo, že se zlepšilo životní prostředí
v oblasti, která byla někdejšími nekvalifiko-
vanými rozhodnutími vlivných soudruhů
poznamenána značnými exhalacemi. V po-

slední době ale mám pocit, že naše legisla-
tiva umožňuje uplatňování stále dalších
a dalších námitek, kterými lze, jak je vidět,
úspěšně torpedovat snahu řešit dopravní
problémy a současně životní prostředí v ob-

lasti od Lovosic podél silniční trasy E 55.
Tisíce naftových motorů, projíždějících kop-
covitým a obtížným terénem Českého stře-
dohoří, obdařuje své okolí mnohonásobně
větším množstvím zplodin, než kdyby bylo
možno projet zmíněnou trasu po dálnici.
Nevěřím, že vysokoškolsky vzdělaní lidé,
stojící v čele jistého – údajně ekologického
– sdružení, nemohou tuto skutečnost po-

chopit. Nevěřím proto, že jejich snahou je
skutečně jen ochrana přírody. Více než tří-
kilometrový tunel Kubačka celou akci nejen
technicky dost zkomplikuje, velmi prodraží
a podstatně pozdrží, ale vyžádá si i řadu dal-

ších doprovodných technických řešení. Na-
příklad účinné odvětrání tunelu, další přívod
energie, stavbu přístupové povrchové ko-
munikace atd. Mám obavy, že skutečné
snahy ekologických sdružení směřují k po-
stupnému dalšímu vznášení dalších a dal-
ších námitek a jsou motivovány snahou
dostavbu dálnice znemožnit, nebo alespoň
maximálně oddálit.“ 

Krajští zastupitelé v diskusi vyslechli i přís-
pěvek generálního ředitele Ředitelství silnic
a dálnic ČR Petra Laušmana. Připomněl, že
stávající varianta dobudování dálnice D8
byla projednávána několik let a v průběhu
územních řízení byly vypořádávány připo-
mínky k ochraně přírody, kterých bylo přes
sto šedesát a stavbu zdražily o jednu miliar-
du korun. „Přijetím změny trasy dálnice
a stavbou tunelu Kubačka oddálíme dobu-
dování dálnice minimálně o čtyři roky. A to
pouze v případě, že bude zrušena stavební
uzávěra v lomu Dobkovičky a že stavbě
bude udělena ministrem životního prostředí
další výjimka. Současná trasa dálnice je dra-
há a další miliardy korun které ekologové
požadují už stát nemá. Na financování stav-
by se podílí za dojednaných podmínek Ev-
ropská investiční banka a bylo by potřeba
otevřít zcela nová jednání. Vůbec zde také
nezaznělo, jak je provoz tunelu v délce 3,35
kilometrů energeticky náročný a jakým rizi-
kem se může stát pro motoristy při doprav-
ní nehodě,“ uvedl ve svém vystoupení Petr
Laušman.  

Bezprostředně před hlasováním se diskus-
ními příspěvky přihlásili i jednotliví zastupite-
lé. Jan Michalec (KSČM) upozornil, že zastu-
pitelé nebyli seznámeni s právními rozbory
žalob, které byly proti stavbě dálnice v Čes-
kém středohoří podány: „Nepochybuji
o tom, že naše dnešní rozhodování je poli-
tickou proklamací, nicméně věřím, že na
základě těchto právních rozborů by se mno-
zí z nás přesvědčili o tom, že dostavba va-
rianty nabízená ředitelstvím silnic a dálnic
není reálná v termínu, který tu byl dnes uvá-
děn. Z toho důvodu, že ekologické iniciativy
mají částečně pravdu v tom, že zákony tu
byly částečně porušeny.“ Člen krajské rady
Vlastimil Doležal (ODS) v diskusi upozor-
nil, že při případném odložení dostavby dál-
nice nelze vyloučit účast jiných zájmových
skupin, které by dostavbu dálnice odsunuly
o několik dalších let. Vlastimil Balín

(KSČM) v rozpravě mimo jiné uvedl: „Sklízí-
me tu plody nečinnosti někoho jiného, řeší-
me výsledky lajdácké práce státních institu-
cí, včetně několika ministrů dopravy. Vypadá
to, že pravda je na obou stranách sporu a  já
osobně se bráním, abychom tento střet
posuzovali jako střet občanů kraje s ekolo-
gickými iniciativami nebo s ředitelstvím sil-
nic a dálnic. Upřednostňujeme variantu, kte-
rá povede k nejrychlejší dostavbě dálnice
D8.“ Důležitou informaci v diskusi přednesl
Milan Franc (ODS), člen krajské rady, který
přítomné zastupitele seznámil s rozsudkem,
jímž byla 8. března zamítnuta jedna z žalob
podaných proti vydanému územnímu roz-
hodnutí o dostavbě dálnice mezi Lovosice-
mi a Řehlovicemi. 

V závěrečném hlasování vyslovilo podporu
povrchové variantě dostavby dálnice D8 cel-
kem 47 zastupitelů, z nichž čtyři se hlasová-
ní zdrželi a nikdo nebyl proti. Závěrečné
slovo si v této debatě vzal hejtman Jiří Šulc,
který úvodem poděkoval ekologickým orga-
nizacím za jejich vstřícnost k jednáním, které
k problematice dostavby dálnice několikrát
svolal: „Bylo by chybou vykládat toto hlaso-
vání jako vítězství, ať jedné nebo druhé stra-
ny. Střetly se tu dvě koncepce, z nichž ani
jedna není pro kraj ideálním řešením. Vím,
že ekologické organizace mají kvůli někdejší
neochotě ministerstva dopravy a investora
v průběhu správních řízení k společnému
jednání moc tuto stavbu zkomplikovat soud-
ními žalobami, které už podaly nebo se je
chystají podávat. Vyzývám je ale, ať od těch-
to kroků upustí a dají dostavbě dálnice volno.
Jsou tu další témata, v nichž Ústecký kraj
ocení jejich pomoc – těžební limity, stavba
nových elektráren, rozvoj větrných elektráren
nebo revitalizace území dotčeného těžbou.
Také bych chtěl upozornit na petici starostů
obcí z našeho kraje. Tato akce pokračuje,
měl by zaznít jasný hlas občanů našeho regi-
onu, kteří si nepřejí další průtahy v dostavbě
dálnice D8,“ uvedl hejtman Jiří Šulc. 

Mezi občany kteří připojili svůj podpis pod peticí NE dalším průtahům stavby dálnice D8,
NE výstavbě tunelu Kubačka, patří i litvínovský hokejista Jiří Šlégr

Hejtman Jiří Šulc: Rozhodnutí o dálnici bylo pro krajskou samosprávu jedním z nejtěžších

áci a obory Středního odborného
učiliště lesnického Fláje se letos na

podzim zřejmě přestěhují do Meziboří.
O těchto změnách rozhodli krajští zastupi-
telé na své poslední schůzi. „Zrušení uči-
liště je podmíněno tím, že akciová společ-
ností Střední školy EDUCHEM, a.s. z Mezi-
boří. převezme a zachová jeho obory.
Podkladem pro tyto změny je projekt opti-
malizace učiliště, který vypracoval ředitel
školy ve spolupráci se Středními školami
EDUCHEM a odborem školství, mládeže
a tělovýchovy krajského úřadu,“ řekl ve-
doucí odboru školství, mládeže a tělový-
chovy Štěpán Harašta. 

Studenti flájského učiliště nemusí mít
z chystané změny žádnou obavu. „Poskyt-
neme jim srovnatelné podmínky a nijak ne-
bude dotčena ani praktická výuka. Navíc
jsme se zavázali, že ani od stávajících stu-
dentů a ani od žáků, kteří letos nastoupí do
prvního ročníků oborů, které převezmeme
z flájského učiliště, nebudeme chtít školné,“
uvedl ředitel Středních škol EDUCHEM, a.s.
Vlastimil Doležal.

Hlavním důvodem, proč se zastupitelé
rozhodli spojit flájské učiliště se Středními
školami EDUCHEM a.s., byly především ne-
úměrně vysoké provozní náklady na jedno-
ho žáka. „Tyto náklady neklesly v posledních
třech letech na flájském učilišti pod 30 tisíc
korun ročně, zatímco na jiných srovnatel-
ných školách jsou tři až čtyřikrát nižší. Tento
nepříznivý poměr je dán především malým
počtem žáků ve flájském učilišti,“ konstato-
val Harašta. 

Dalším důvodem pak byla skutečnost, že
se Střední odborné učiliště lesnické Fláje
dostane k 1. 9. 2007 vzhledem k nízkému

počtu žáků do rozporu s vyhláškou Mini-
sterstva školství mládeže a tělovýchovy
č.13/2004 Sb. o středním vzdělání a vzdě-
lání na konzervatoři. Pokles žáků pod hrani-
ci osmdesáti, kterou určuje vyhláška, souvisí
se zrušením nástavbového studia, ve kte-
rém v současné době studuje 24 z celko-
vých 95 žáků flájského učiliště. Zrušení ná-
stavbového studia pak vyplývá z nového
školského zákona. 

I když Ústecký kraj dosud při reorganizaci
příspěvkových zařízení v oblasti školství pre-

feroval cestu slučování, musí v tomto přípa-
dě dojít ke zrušení příspěvkové organizace,
protože ji není možné sloučit se soukro-
mým subjektem. „Toto řešení bylo v podsta-
tě jediné reálné, pokud jsme chtěli zachovat
lesnické obory v této části regionu. Byla tu
i možnost převést žáky do lesnického učiliš-
tě ve Šluknově, ale to by rozhodně nebylo
optimální řešení, už kvůli tomu, že tamní
učiliště nemá v současné době volné kapa-
city a bylo by nutné investovat do přístavby,“
připomněl Štěpán Harašta.

Ž

Zahájení konference o tvorbě akčního plánu protidrogové politiky se zúčastnili radní Vla-
dimír Záhorský a náměstek hejtmana Petr Fiala

rajský úřad Ústeckého kraje bilanco-
val počty stížností a petic, které obdr-

žel v loňském roce. V  průběhu roku 2004
bylo na krajském úřadu zaevidováno cel-
kem 441 stížností. Jejich počet se v porov-
nání s rokem 2003, kdy došlo ke zrušení
okresních úřadů a přechodu kompetencí
na kraje, zvýšil jen o 20. Počet doručova-
ných stížností přitom neklesl pod 22 mě-
síčně. Celkem 39 stížností, které krajský
úřad loni obdržel, bylo anonymních. 

Z celkového počtu doručených stížností
bylo 77 podání postoupeno dalším institu-
cím, nejčastěji ústředním orgánům státní
správy a městským úřadům. Meziroční srov-
nání stížností ukazuje, že občané se stále
lépe orientují kompetencích krajské samo-
správy a mají lepší přehled o práci krajského

úřadu. Výrazně totiž pokles počet stížností,
jejichž řešení Krajskému úřadu Ústeckého
kraje nepřísluší. Jejich podíl je 12,7 procen-
ta z celkového počtu.

Krajským úřadem Ústeckého kraje bylo
přímo vyřízeno 304 stížností. Z toho nej-
více, 100 stížností, směřovalo na poměry
v územních orgánech a nesprávný úřední
postup. Dále si občané často stěžovali
v souvislosti se sociálním zabezpečením,
územním plánováním a zdravotnictvím. 

Z celkového počtu 441 zaevidovaných
stížností bylo jen 49 směrováno proti Kraj-
skému úřadu Ústeckého kraje, na činnost
jednotlivých odborů. Jako oprávněné, pří-
padně částečně oprávněné, bylo posouze-
no 6 stížností a ve všech případech byla při-
jata účinná opatření k nápravě. 

V průběhu roku 2004 byly na Krajském

úřadě Ústeckého kraje zaevidovány celkem
2 petice. Jedna byla z oblasti výstavby a ži-
votního prostředí (nesouhlas obyvatel se
záměrem výstavby projektu „Bytový dům
Růžový palouček“ v Ústí nad Labem) a dru-
há byla z oblasti dopravy a silničního hos-
podářství (proti plánovanému zastavení
osobní dopravy na železniční trati Krásná
Lípa – Panský).

Oproti loňsku se velmi výrazně zvýšil po-
čet stížností na orgány územní samosprávy,
zejména v malých obcích. Občané nejčastě-
ji vyjadřují nespokojenost s činností zastupi-
telů, kteří byli jimi samými zvoleni v posled-
ních komunálních volbách. Možnosti kraj-
ského úřadu jsou v této oblasti velmi ome-
zené, protože nemůže zasahovat do vztahů
založených na předpisech z oblasti občan-
ského, obchodního, pracovního práva.

Krajský úřad bilancoval stížnosti a petice
K

Ú

O nových trendech v automobilovém a plastikářském průmyslu jednali 9. a 10. břez-
na zástupci českých, německých a polských podniků působících v těchto odvětvích
v teplickém Krušnohorském divadle. Mezinárodní konferenci Plasty a automobilový
průmysl, na které se sešli, připravil v rámci projektu 3-CIP odbor hospodářské strategie
Krajského úřadu Ústeckého kraje ve spolupráci s Regionální rozvojovou agenturou
Ústeckého kraje. Druhý jednací den konference zahájil krajský radní Antonín Terber.

Teplice hostily konferenci o plastech
a automobilovém průmyslu
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Radek Vonka (uprostřed) se zúčastnil spolu se starostou ústeckého městského obvo-
du Střekov Ivanem Charvátem televizní diskuse o rozvoji města Ústí nad Labem. Pro-
tože kromě funkce náměstka hejtmana také starostuje v centrálním obvodě, mohl divá-
kům nabídnout dva pohled na tuto problematiku.

Mezi oblasti, kterým se krajský radní Vladimír Záhoský věnuje, patří kromě zdravotnic-
tví také problematika neziskových organizací. „Snažím se seznámit pokud možno osob-
ně s jejich činností a vytvořit si tak co nejlepší obrázek o tom, jak pracují. Neziskové
organizace žádají na svou činnost peníze z krajských dotačních titulů a nerad rozhoduji
od stolu bez toho, abych měl konkrétní informace o jejich situaci,“ říká Vladimír Záhor-
ský. Během své návštěvy v Domově důchodců v Krabčicích si nejen vše důkladně pro-
hlédl a popovídal si s klienty, ale pod dohledem ředitele domova Miroslava Erdingera
i vyzkoušel šicí stroj v dílně pracovní terapie.

V kompetenci krajského radního René Budjače jsou krajské investice. Původním povo-
láním je technik a tak mu je tato problematika více než blízká. Při rozhodování o tom
na co kraj vydá peníze ze svého rozpočtu nevychází jen z „papírových“ podkladů, ale
občas musí posoudit třeba i vzorek betonu z budovy, která čeká na rekonstrukci.

Chomutovská nemocnice by se měla ve svém budoucím rozvoji i nadále orientovat na
péči o onkologické pacienty. Nemocnici navštívili náměstek hejtmana Petr Fiala a kraj-
ský radní Vladimír Záhorský, kteří si na místě ujasňovali podmínky pro naplnění tohoto
záměru s vedení, nemocnice. Také si prohlédli prostory onkologického centra, včetně
míst, kam by měl být umístěn nový lineární urychlovač, na jehož nákup získala cho-
mutovská nemocnice ze státního rozpočtu dotaci 20 milionů korun.

Můj pracovní denFotostrana

Střední školy EDUCHEM v Meziboří hostily počátkem března mezinárodní setkání účastníků programu Leonardo da Vinci. Hosté
z Německa, Francie, Polska a Rumunska diskutovali o tom, jak  vytvořit osnovy univerzálního vzdělávacího programu v oblasti mecha-
niky a strojírenství, který bude respektovat jednotlivá specifika národních vzdělávacích systémů, který vzniká v rámci projektu TransPIB.
Na programu návštěvy byla mimo jiné také prohlídka odborných učeben Středních škol EDUCHEM, po kterých hosty provedl jejich ředi-
tel a krajských radní Vlastimil Doležal. 

O provozování autobusových linek ve šluknovském výběžku od 1. května 2005 se ucházejí dva dopravci, Dopravní podnik Ústeckého
kraje, a.s. a Stanislav Jeník, Silniční motorová doprava osobní (QuickBus). „Nabídka Stanislava Jeníka byla v poptávkovém řízení vyhlá-
šeném krajským úřadem v loňském roce vyhodnocena nejlépe, o konkrétních smlouvách s dopravci na zajištění základní dopravní
obslužnosti ale bude jednat Rada Ústeckého kraje na svém zasedání koncem měsíce března,“ uvedl člen krajské rady Milan Franc
(vpravo), který se zúčastnil zasedání Sdružení obcí Šluknova pořádaném 11. března 2005 ve Varnsdorfu. Starostové v průběhu jed-
nání poukazovali na nejistotu, která vládne mezi obyvateli a jejich obav z důsledků konkurenčního boje dvou dopravců, který by podle
nich mohl skončit i rušením některých autobusových spojů po 31. dubnu, kdy skončí platnost dodatků uzavřeným k smlouvám o zajiš-
tění základní dopravní obslužnosti v Ústeckém kraji. „K takovým obavám není důvod, v nabídkách obou dopravců spojů neubylo, spíš
naopak. Situace se navíc vyvíjí tak, že zdejší obce, které na starý systém zajišťovaní základní dopravní obslužnosti doplácely, respektive
platily i za jiné obce, by nyní mohly ušetřit,“ vysvětlil Milan Franc. 

Na mostecké 3. základní škole proběhlo v pátek 25.února školní kolo soutěže Paragraf 11/55. Nad soutěží žáků 5. až 9. tříd ve znalos-
ti zákonů a jejich dodržování dohlížel v porotě i hejtman Ústeckého kraje Jiří Šulc, který nad letošním ročníkem Paragrafu 11/55 převzal
záštitu. Hlavním cílem soutěže, jejíž motto zní „Je za pět minut dvanáct, je nejvyšší čas dodržovat zákony“, je zvýšit právní povědomí žáků
základních škol a podpořit znalost zákona 37/1989 Sb., který zvýšil zákonný věk pro prodej tabákových výrobků z 16 na 18 let. 
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Dobré tipy z Ústeckého kraje

Litoměřice opět hostí prodejní výstavu vín

astupitelstvo Ústeckého kraje rozhod-
lo na svém 2. zasedání dne 26. 1.

2005 o poskytnutí finančního daru oblas-
tem postiženým přírodními katastrofami.
Pomoc směřovala na odstranění následků
přírodní katastrofy na Slovensku i v jihový-
chodní Asii. Finanční dar Slovensku v cel-
kové výši 750 000 korun putoval do
města Vysoké Tatry a do Ústavu dětské
tuberkulózy ve Šrobárově. Na jihovýchod-
ní Asii přispěl Ústecký kraj, prostřednictvím
Českého výboru pro UNICEF, částkou ve
výši 250 000 korun. 

K tomu, zda by měl kraj pomáhat oblas-
tem postiženým přírodní katastrofou, jste
se mohli vyjádřit také vy. Stačilo vystřihnout
přiložený anketní lístek, označit zvolenou
odpověď a poslat na naši adresu. Z celé
řady odpovědí jednoznačně převažovaly
kladné, pouze několik málo bylo zápor-
ných. Ty tvrdily, že by peníze z krajského
rozpočtu měly směřovat spíše na rozvoj
našeho kraje než na pomoc jiným oblas-
tem. Myšlenku všech kladných odpovědí
vystihuje poznámka připojená manželi
Sládkovými: „Ten, kdo poznal zoufalství
a beznaději postižených, nemůže jednat
jinak". Jan Mareš označil solidaritu za zá-
kladní vlastnost vyspěné společnosti. Mno-
ho dalších čtenářů připojilo komentář, ve
kterém si vzpomněli na povodně v našem
kraji i na pomoc, které se nám dostalo. 

Některé poznámky připojené k označe-
né odpovědi ANO, však byly váhavé, jako
například od pana Vladimíra Růžičky
z Ústí nad Labem. Podle něj je nutné
pomáhat postiženým, ale ne penězi. To
platí hlavně pro pomoc Vysokým Tatrám,
kam jak se domnívá, putovalo peněz již
dost. Pan Vladimír Najman na svém ku-
pónu neváhal označit odpověď ANO, nic-
méně ve svém dlouhém komentáři se mi-
mo jiné zamýšlí i nad tím, proč vůbec lid-
stvo takové rozsáhlé katastrofy postihují.
Kladnou odpověď zaslala i paní Anežka
Lužná z Teplic, která se stává výherkyní
a majitelkou drobné pozornosti. 

Téma naší další anketní otázky se týká
oblasti zdravotnictví, která zajímá snad
každého z nás. Nemocnice, nejen v na-
šem kraji, stále hospodaří se schodkem.
Ten činil v pěti krajem zřizovaných nemoc-
nicích v loňském roce 140 milionů korun.
Přestože by kraje uvítaly změnu nemocnic
z příspěvkových organizací na obchodní
společnosti, která by pomohla změnit hos-
podaření nemocnic k lepšímu, vláda s tím-
to návrhem nesouhlasí a bojuje proti ně-
mu. A protože nás zajímá i váš názor,
ptáme se vás: Měl by kraj změnit ne-
mocnice na akciové společnosti? Na při-
loženém kupónu označte vámi zvolenou
odpověď, a pokud uznáte za vhodné, při-
pojte i svůj krátký komentář.

Vaše odpovědi očekáváme na adrese
Krajský úřad Ústeckého kraje, oddělení
IVV, Velká Hradební 3118/48, 400 02 Ústí
nad Labem, nebo v e-mailové schránce:
zatecka.r@kr-ustecky.cz. Nezapomeňte na
zpáteční adresu, abychom měli kam doru-
čit drobnou výhru, která i tentokrát čeká na
jednoho z vás. 

Ptáme se Vás

KUPÓN
Měl by kraj

změnit nemocnice
na akciové společnosti?

ANO            NE

Odpověď, se kterou souhlasíte,
zaškrtněte a kupón zašlete

na adresu:

Krajský úřad Ústeckého kraje
oddělení IVV

Velká Hradební 3118/48
400 02 Ústí nad Labem

Nezapomeňte připojit adresu nebo telefon
pro kontakt při případné výhře!

✄

Z

UDr. Milan Franc, člen Rady a Zastupi-
telstva Ústeckého kraje, působící v ko-

misích pro regionální rozvoj a cestovní
ruch a pro sport a tělovýchovu, má i přes
vysoké pracovní vytížení příležitostí k odlo-
žení společenského oblečení mnoho. Jak
sám říká, nejraději nechává svou kravatu
spolu se sakem v šatně a obléká bílozele-
ný dres fotbalového týmu klubu DC Plác-
kaři 94. 

„Jádrem našeho klubu DC Pláckaři 94 byla
parta, s níž jsme chodili kopat na plácek pod
Děčínským zámkem už v osmdesátých le-
tech. Založili jsme ho 11. září 1994, před
rokem jsme oslavili desetileté výročí a kdy-
bychom věděli, jakou symboliku toto datum
získá po událostech v New Yorku, určitě
bychom ještě den nebo dva počkali,“ přibli-
žuje jednu ze svých nejoblíbenějších čin-
ností Milan Franc. Jedním dechem ale do-
dává, že Pláckaři nejsou jen fotbalovým
týmem, ale klubem se vším, co k takovéto
instituci patří. „Přiblížil bych nás jako spole-
čenství děčínských podnikatelů, advokátů
a nyní i politiků, které si při svém založení
v září 1994 nekladlo příliš vysoké cíle. Spíše
nám šlo o vytváření příjemné atmosféry,
dobré zábavy a navazování neformálních
obchodních vztahů. V současné době se
účastníme ligy starých gard, pořádáme
společné dovolené v zahraničí, zimní
a letní soustředění, a především naše
každoroční plesy, které bývají označová-
ny za vrchol plesové sezóny v našem
městě a jsou beznadějně vyprodány
měsíce před jejich konáním.“ 

Sportovní plesy pořádané klubem jsou
skutečně vyhlášené. Vstup je možný jen

s klubovou pozvánkou a součástí večera je
i charitativní sbírka. „Specialitou našeho
plesu je rautové občerstvení a především
program – nezveme žádné drahé kapely
nebo známé umělce – bavíme naše hosty
i sebe komickými a hudebními čísly. Naši
členové se na jeden
z plesů například na-
učili pravý francouz-
ský kankán, tančili
jsme v originálních
kankánových suk-
ních, zapůjčených
z teplického
divadla.

K dalším zdařilým číslům patřil Mrazík na
kolečkových bruslích, Limonádový Joe s ži-
vým koněm nebo Pomáda. To jsme sehnali
starého trabanta a přestříkali ho na klasickou
růžovou. Tancovali jsme na něm v kostý-
mech, tradičně bez jediné ženy a takto jsme
odehráli celý muzikál. Největší ohlas měla
naše mužná Sandy,“ vysvětluje Milan Franc,
klubovým jménem Drago a doplňuje, že DC
Pláckaři 94 už v charitativních akcích, z nichž
neúspěšnější byl fotbalový zápas s muž-
stvem TV NOVA ve prospěch dětského
domova v Litovli zasaženém povodněmi
v roce 1997, předali finanční příspěvky pře-
vyšující půl milionu korun. 

„Kravatu samozřejmě odkládám při všech
sportech, které provozuji. Vedle fotbalu,
který hraji už od dětství a do 18 let i závod-
ně za Děčín, to je v poslední době také
tenis. Nezanedbávám kolo a k zimě patří
pravidelný aprílový výlet na běžkách v Har-
rachově.“ Sportem si Milan Franc také kom-
penzuje kuchyni manželky Evy, pro níž má
jen samé superlativy. „Naši rodinu tvoří ještě
patnáctiletý syn Daniel, jeho svět jsou pře-
devším počítače. Žijí s námi také rodiče

manželky, přičemž tchán v úcty-
hodném věku osmdesáti let je
stále činný lékař a velký turis-
ta, s nímž máme prochozené
naše oblíbené České Švý-
carsko. Myslím si, že v rodi-
ně mám hlavní slovo,
ovšem naše role jsou roz-
děleny tak, že manželka se
stará o věci uvnitř domu

a společně pečujeme o ven-
kovní prostory a zahradu,“ zakončil své
vyprávění Milan Franc.

Bez kravaty
Ještě pořád mě baví fotbal na plácku

Pozvánky
● Výstava „Tajemný svět lišejníků“, do 22.

května, Oblastním muzeu v Lounech,
Výstava přibližuje prostřednictvím makro-
fotografií a herbářů druhy lišejníků. Expo-
zice byla zapůjčená z Muzea a galerie
Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou

● Výstava „Ornament v lidové tvorbě“, 
do 22. května, Oblastním muzeu v Lou-
nech, Expozice představuje návštěvní-
kům kraslice a výšivky z Čech a Moravy.
Srovnává způsob a prvky výzdoby na
velikonočních kraslicích, krojích a jejich

součástech v různých regionech. Vysta-
vené předměty pocházejí ze sbírek loun-
ského muzea a řada z nich je vystavena
poprvé 

● Výstava „Karel Vaca – obrazy, scéno-
grafie, plakáty“, do 1. května, Galerie
moderního umění v Roudnici nad Lab.

● Výstava fotografií Tarase Kuščynského
„Taras – fotografická setkání 1965 –
1983“, do 1. května, Regionální mu-
zeum v Teplicích
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tom, že vinaři v Ústeckém kraji doká-
ží vyrobit skvělé víno se nedá pochy-

bovat a jistě obstojí v při nadcházející lito-
měřické vinařské přehlídce. Ústecký kraj se
může jejich prací právem chlubit a také to
dělá. Nabízí ho při nerůznějších prezenta-
cích a jeho ochutnávky nechybí například
ani na veletrzích cestovního ruchu. Dobré
víno zkrátka k našemu kraji patří. Zeptali
jsme se proto několika radních, při jaké pří-
ležitosti si dají sklenku dobrého vína a ja-
kému dávají přednost.

Vladimír Záhorský,
člen Rady Ústeckého kraje

Víno piji jen příležitostně, jsou to převáž-
ně bílá vína a opravdu neváhám volit i me-
zi značkami pocházejícími z našeho kraje
z Litoměřicka, Žatecka nebo Roudnicka.
Oblíbená vína mám ale i z východní nebo
jihovýchodní oblasti Slovenské republiky
nebo severních částí Maďarska. Jsou sa-
mozřejmě příležitosti, kdy je víno tím nej-
vhodnějším nápojem, to volím buď někte-
rý z kvalitních českých sektů nebo vynikají-
cí Rýnský ryzlink z našeho regionu. A když
jsem na pochybách, tak se o vhodném
výběru poradím s naším hejtmanem, ten
mi vždy doporučí opravdu vynikající znač-
ku ze svých zásob. Velmi příjemně nás

o letošních vánocích překvapilo ledové ví-
no. Bylo dobré, pouze bych řekl, že moc
sladké. 

René Budjač,
člen Rady Ústeckého kraje

Můj vztah k vínu je v porovnání s někte-
rými mými kolegy opravdu amatérský, ne-
jsem vinař. Ale když piji víno, tak si vybírám
suchá bílá a rozhodně se vyhýbám všem
těm laciným směskám. Když si chceme
s manželkou udělat, jak se říká pohodu,
nalijeme si nějaký dobrý koňak.

Robert Šatník,
člen Rady Ústeckého kraje

Nejsem znalec, ale určitě poznám, co je
dobré. Nechám se vést chutí, nevybírám si.
Jen do té míry, že dávám přednost českým
značkám. Na rozdíl od pana Železného
umím vypít s chutí i roudnické a ochutnal
jsem, díky panu hejtmanovi i chrámecké
z Mostu. Věřím, že si toto víno mnozí lidé,
nejen z našeho kraje, oblíbí. K dobrému
jídlu dávám přednost desetistupňovému
pivu, víno si spojuji se společenskými udá-
lostmi, slavnostními chvílemi a také s do-
mácí pohodou s manželkou. Protože ale
dávám přednost červenému, kdežto moje
paní pije bílé, kompromisně se střídáme. 

Krajští radní dovedou
dobré víno ocenit

O
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letošním roce si již po třetí v Litoměřic-
kém Domě kultury připomeneme, že

Ústecký kraj je  krajem dobrého vína, které
tu má mnoha set letou tradici. První zmínky
o vinařství v našem kraji se vztahují k Lito-
měřické oblasti, konkrétně k Žernosecku.
Český král Vladislav II. do zdejšího kraje totiž
kolem roku 1140 povolal několik mnichů
a ti zde jako první začali vinnou révu pěsto-
vat. Největšího rozkvětu  dosáhlo vinohrad-
nictví za vlády císaře římského a krále čes-
kého Karla IV, který nechal dovézt zdejším
vinařům burgundskou vinnou révu. V sou-
časné době se ve vinařských oblastech Lito-
měřicka, Roudnicka a Mostecka pěstují od-
růdy Müller Thurgau, Ryzlink rýnský, oblíbe-
né je také Rulandské bílé a šedé a Tramín.
Produkce červených vín je poměrně ome-
zená, pěstuje se zde převážně Svatovavři-
necké (Sant Lorenc), Modrý portugal (Por-
tugieser) a Rulandské modré. Za zmínku
stojí evropská rarita – Mosteckým vinařstvím
Chrámce jsou totiž spravované nejseverněj-
ší vinice na kontinentu. 

Pokud se chcete dozvědět něco víc nejen
o zdejším víně a popřípadě i některé ochut-

nat, neváhejte a zavítejte na třetí ročník
dvoudenní prodejní výstavy vín, prezentace
vinoték, vinařských potřeb a literatury nazva-
ný organizátory z Ortopedického centra
Vinařské Litoměřice. Jako každý rok bude
i tato prodejní výstava probíhat v Litoměřic-
kém Domě kultury, a to ve dnech 1. - 2. 4.
2005, pod záštitou i patronací mnoha zná-
mých osobností včetně hejtmana Ústecké-
ho kraje Jiřího Šulce, milovníka vín z tohoto
kraje. Nejenom že bude možné prezentova-
ná vína u jednotlivých stánků ochutnávat,
ale k mání budou také rady, jak správně
s vínem zacházet, jak ho skladovat  i dopo-
ručení jaká vína se hodí k určitým pokrmům.
Na základě úsudku si pak můžete libovolné
víno zakoupit. Pokud si ale nebudete jisti
správným výběrem, mohly by vám napově-
dět výsledky Soutěže českých a moravských
vín, která Vinařské Litoměřice doprovází
a která je připravována za úzké odborné
spolupráce s Cechem českých vinařů. Sou-
těž vín bude vyhlašována v několika katego-
riích. Tradičně bude oceněno nejlepší bílé
víno cenou hejtmana Ústeckého kraje Jiřího
Šulce „Champion bílých vín", tutéž cenu

v kategorii vín červených „Champion červe-
ných vín" předá starosta města Litoměřic
Ladislav Chlupáč. Dále bude předávána
cena Nejlepší kolekce českých vín, Nejlepší
kolekce vín moravských a cena Cechu čes-
kých vinařů ve Zvláštní kategorii vín. 

Prodejní výstava Vinařské Litoměřice je
doprovázena i dalšími doprovodným akce-
mi. Jednou z nich jsou odborné prezentace
Víno a zdraví zařazené na úvod prvního dne,
ještě před slavnostní zahájení, uváděné
moderátorem televizního seriálu „Putování
za vínem“ Janem Valou. Přednášky se
budou zabývat poutavými tématy, můžete
se tu dozvědět něco o mechanismech
působení malého množství alkoholu na kar-
diovaskulární onemocnění nebo zda ovliv-
ňuje umírněné pití alkoholu příznivě meta-
bolismus tuků, zajímavá je i téma víno a sex.
Další doprovodnou akcí, která se uskuteční
samotném v závěru Vinařských Litoměřic
jsou odborné degustace moderované Rad-
kem Johnem. Na Vinařských Litoměřicích
nebude zkrátka chybět uvolnění, zábava ani
poučení, přijďte se přesvědčit. 

V


